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عیان  در کوتاه مدت  اقدامات  و  تصمیمات، سهل انگاری ها  مسائل،  پدیده ها،  برخی  آثار 
می شود، اما برخی دیگر با گذشت زمان آثار و پیامدهایشان بروز می کند. به عنوان مثال 
با آنها دست به گریبان هستیم حاصل تصمیمات، اقدامات یا  برخی بحرانهایی که امروز 
سهل انگاری هایی است که سالها قبل تر اتفاق افتاده و امروز کم کم نتایج آنها ملموس شده 

است مانند بحران آب، آلودگی هوا، مشکلات زیست محیطی و... .
می توان گفت در بحث نیروی انسانی هم )در ابعاد کلان( چنین شرایطی وجود دارد و آثار 
تصمیمات و سهل انگاری های امروز و دیروز در آینده نه چندان دور قابل مشاهده خواهد 
بود. البته در اینجا بحث بر سر نیروی انسانی ارگانها و سازمانهای دولتی و وابسته به دولت 
است که علی القاعده باید شایسته ترین و توانمندترین افراد برای کار و خدمت به مردم 
و کشور در آنها انتخاب شوند، اما در عمل در بسیاری پست های سازمانی و مدیریتی خلأ 
گوناگونی  دلایل  این خلأ  ایجاد  می شود.  متخصص حس  و  نخبه  توانمند،  انسانی  نیروی 

می تواند داشته باشد که در ادامه به برخی از آنها به اختصار اشاره می کنیم:
یکی از دلایل ایجاد این خلأ نیرو، همان افزایش قابل توجه مهاجرت نخبگان و متخصصین 
است، مسئله ای که امروز همه بر این باورند که به یک بحران تبدیل شده است؛ به ویژه 
در جاهایی که اهمیت وجود نیروی متخصص و نخبه دوچندان است؛ جاهایی مانند کرسی 
استادی دانشگاه، مهندسین متخصص صنعتی، عمرانی و ...، پزشکان حاذق و حتی نخبگان 

علوم محض، علوم انسانی و علوم اجتماعی.
دیگر دلیل ایجاد این وضعیت، شیوه های نادرست جذب، گزینش و ارتقای نیروی انسانی 
نقش  وقتی  می شود.  شایسته  نیروهای  خروج  حتی  و  دلسردی  باعث  که  مسئله ای  است؛ 
نیروی  ارتقای  و  مراحل جذب، گزینش  در  و عملکرد  دانش، سوابق  توانایی، تخصص، 
انسانی کم رنگ می شود، حتی ممکن است به جای حاکمیت سیستمی که باعث پرورش 
و رشد استعدادها و توانایی های نیروهای موجود به ویژه نیروهای توانمند شود، سیستمی 

حاکم گردد که زمینه رشد و ارتقای افراد متظاهر، متملق و غیرشایسته را هموار کند.
یکی دیگر از علل ایجاد این خلأ به مسائل معیشتی و جذابیت های مالی برمی گردد. بدون 
شک دستمزد و حقوق یک نیروی متخصص، بادانش و توانمند باید به اندازه کافی جذاب 
و قابل توجه باشد که این نیرو تصمیم به خروج از سازمان به دلایل کمی حقوق و دستمزد 
نگیرد و حتی به مهاجرت فکر نکند. در حال حاضر شرایط مالی و معیشتی برای متخصصین 

در بخش خصوصی بسیار بهتر و جذابتر از بخش دولتی و نهادهای وابسته به دولت است.
مورد بعد، به مبحث کادرسازی، جانشین پروری و حتی آموزش برمی گردد. حتماً شما هم 
اخباری که درخصوص افت تحصیلی شدید دانش آموزان و دانشجویان منتشر می شود را 
خوانده اید یا شنیده اید؛ این مسئله که امروز خیلی جدی به آن توجه نمی شود، می تواند در 

آینده به بحرانی جدی بدل شود و مشکلاتی بزرگی ایجاد کند.
با نگاهی به موارد فوق، مشخص است که پیامدهای سهل انگاری و تصمیم های نادرست در 
حوزه منابع انسانی در میان مدت و درازمدت خود را نشان می دهد و مانند همین افت رتبه 
و جایگاه علمی کشور، ممکن است به یکباره با آن مواجه شویم، بنابراین باید نشانه هایی 
که امروز وجود دارد را جدی گرفت تا در آینده مشکلات و تبعات بزرگتری گریبانگیر 

کشور نشود.
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نوسازی تالار حافظ شیراز آغاز شد
هنرمندان برای آذر برنامه ریزی کنند

به گفته رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران عرضه و تقاضای آب 
در کشور ما توازن ندارد و آب در کشور ما دچار تعارض منافع است.

به گزارش خبرنگار ایلنا، عباس کشاورز، رئیس کمیسیون دانش بنیان 
تا سال گذشته یک میلیون و ۲۰۰ هزار  از دهه ۷۰  ایران گفت:  اتاق 
هکتار کشاورزی آبی بر کشت محصولات پرآب بر کشور اضافه شده 
است همچنین اقلیم کشور ما تغییر کرده و سبب افزایش حرارت  ایران 
این  در  است  جهانی  میزان  برابر  دو  ما  افزایش حرارت  میزان  و  شده 
شرایط نزولات جوی هم به دلیل همین حرارت بالا مشکل کمبود آب 

را حل نمی کند. 
وی افزود: در دهه ۶۰، ۹۰ میلیارد لیتر آب در رودهای ما جاری می شده 
اما الان این رقم به زیر ۵۰ لیتر کاهش یافته است.  همچنین در دهه ۵۰، 
۴۷ هزار حلقه چاه در کشور وجود داشت که امروز این تعداد به ۹۰۰ 
هزار افزایش پیدا کرده و از هر چاه ۲۰۰ هزار لیتر در سال آب برداشت 
می شد که امروز این رقم به ۵۰ هزار لیتر کاهش یافته است و این نشانه 
اضافه برداشت ماست، در این شرایط با مشکل فرونشست نیز رو به رو 

هستیم و این پایداری سازه ها را با اشکال مواجه کرده است. 
کشاورز تصریح کرد: عرضه و تقاضای آب در کشور ما توازن ندارد 
و جمعیت ما با میزان آبی که در کشور داریم متناسب نیست. آب در 
کشور ما دچار تعارض منافع است و این مشکل باید حل شود تا چالش 

آب در کشور ما حل شود. 

وی اظهار کرد: قانون توزیع عادلانه آب در سال ۶۱ تصویب شد اما 
هنوز اجرا نشده است. همچنین بهره وری فیزیکی و ریالی آب در کشور 
باید ۱۰  سال  بنابراین ما  ما به ویژه در بخش کشاورزی پایین است. 
ریاضت آبی در کشور داشته باشیم و امنیت آبی ما منوط به تغییر رفتار 

ما با آب است. 
رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران همچنین گفت: ما در حال حاضر 
از هر مترمکعب آب یک کیلو و چهارصد گرم کالای کشاورزی تولید 
می کنیم که این رقم باید به سه کیلو افزایش یابد. دولت باید سیاست 
و  کند  وارد  بر  پرآب  محصول  باید  دولت  کند.  اجرا  را  مجازی  آب 

محصول کم آب بر صادر کند.

رئیس کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران:

نزولاتجویبهدلیلهمینحرارتبالا،مشکلکمبودآبراحلنمیکند

درحالحاضرازهرمترمکعبآب،یککیلووچهارصدگرممحصولکشاورزیتولیدمیکنیم

کهاینرقمبایدبهسهکیلوافزایشیابد

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر گفت: در پی انتشار محتوای فضای 
مجازی درباره اینکه خرید هر مقدار طلا در روز ۱3 صفر خوش یمن 
است و به اصطلاح »شگون« دارد، شاهد صف طویل خرید طلا بودیم 

و بازار بسیار شلوغ بود.
محمد کشتی آرای در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا با بیان اینکه 
برای خرید طلا  مردم  بازار طلا شاهد صف وحشتناک و طولانی  در 
بودیم، اظهار داشت: در پی انتشار محتوای فضای مجازی درباره اینکه 
خرید هر مقدار طلا در روز ۱3 صفر خوش یمن است و به اصطلاح 
»شگون« دارد، شاهد صف طویل خرید طلا بودیم و بازار بسیار شلوغ 

بود.
وی ادامه داد: در سال های گذشته مطلقاً چنین چیزی در بازار طلا دیده 
نمی شد و این میزان تقاضا برای خرید طلا در روز ۱3 صفر تنها به دلیل 

تأثیر محتوای فضای مجازی بر روی مردم است.
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تاکید کرد: فارغ از اینکه این باور 
درست است یا غلط، این میزان اثرگذاری فضای مجازی بر روی رفتار 
و باور مردم قابل تأمل است که چرا تبلیغات و محتوای فضای مجازی 

این گونه رفتار مردم را تغییر می دهد. این تقاضای قابل توجه برای 
خرید طلا در حالی بود که در سال های گذشته چنین رسم و رسومی 
را در بین مردم ندیده بودیم و باید بررسی شود چگونه فضای مجازی 

توانسته بر باورها و اعتقادات مردم چنین اثری بگذارد.
کشتی آرای افزود: عمده خریدها هم برای طلاهای یک گرم و کمتر 

از یک گرم بود.           
وی با بیان اینکه دیدن صف بستن مردم برای خرید طلا بسیار تعجب 
آور بود، گفت: معتقدم این اقدام و این رویه یک مبارزه دینی است 
انتشار این محتوا در فضای مجازی  و هر تشکیلاتی که با هر نیتی با 
تکه طلا خریداری  باید یک  روز ۱3 صفر  در  اجتماعی که  و شبکه 
مردم  باور  بر  را  اثری  چنین  هم  دیگر  حوزه های  در  می تواند   کرد، 

بگذارد.
اقدام مردم و باور  ادامه داد: همین  نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
طلا  گرم  هر  و  تومان  هزار   ۷۵۰ سکه  گذشته  روز  شد  باعث  جدید 
۱۰۰ هزار تومان گران شود در حالیکه نرخ ارز و انس جهانی تغییری 

نکرده بود.       

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر:

درسالهایگذشتهچنینچیزیراندیدهبودیم/ماهمتعجبکردیم/خرافاتهمبراقتصادمااثرمیگذارد!

صنعتی  دانشگاه  پیشین  رئیس  و  علوم  وزیر  انتخاب  کمیته  عضو 
اساتید  درصد  ده  حدود  امیرکبیر  دانشگاه  همین  در  گفت:  امیرکبیر 
کم شده اند، چون بازنشسته شده اند، اما جایگزینی برایشان نبوده و این 

لطمه بزرگی است.
پیشین  رئیس  و  علوم  وزیر  انتخاب  کمیته  عضو  معتمدی،  احمد  سید 
وزیر  درباره  ایلنا  خبرنگار  با  در گفت وگو  امیرکبیر  دانشگاه صنعتی 
پیشنهادی علوم گفت: دکتر سیمایی به نظر من گزینه خوبی هستند. 
پارلمانی  مدیرکل  اول  کرده اند.  طی  خوبی  به  هم  را  اجرایی  مراحل 
بودند، بعد معاون حقوقی و پارلمانی وزارت علوم شد و در هیئت دولت 
هم دبیری هیئت دولت بودند که کار ساده ای نیست، به هرحال بررسی 
وضعیت ایشان نشان می دهد که توانایی خوبی در کار اجرایی داشته اند 

که توانسته اند در آن پست قرار بگیرند.
وزیر پیشنهادی علوم سوابق درخشانی دارد

این عضو کمیته انتخاب وزیر علوم اضافه کرد: من در تماس هایی که با 
ایشان داشتم، ایشان را فرد قابلی دیدم. وزیر علوم دو بعد کار دارد؛ یک 
بعد کارش، کار با دانشگاه ها و مراکز علمی و دانشگاهی و بحث های 
علمی ست، یک بعدش هم این است که بتواند در هیئت دولت و در 
مجلس، حق و حقوق دانشگاه ها را بگیرد و حمایت کند و بودجه های 
لازم را تأمین کند. از این جهت هم چون ایشان پیشتر حوزه کاری شان 
این بوده است خوب می توانند موفق باشند و به نظر من انتخاب ایشان به 
عنوان وزیر، انتخاب خوبی است. حالا یک ویژگی دیگر ایشان هم این 
است که در عین سوابق علمی درخشانی که دارد، نسبتاً جوان هستند و 

می توانند با انرژی به کارشان در این حوزه ادامه دهند.
معتمدی همچنین در پاسخ به این سؤال که به نظرتان ایشان می تواند 
چالش های موجود نظام آموزش عالی را مدیریت کند و بر آن ها فائق 
علوم  وزیر  پیش روی  کار  بعد  دو  گفتم؛  که  همانطور  گفت:  بیاید؟ 
است؛ یکی همین مباحث بودجه ای و تأمین امکانات آموزشی و بحث 
جذب اساتید و بقیه مسائلی از این دست که این مسائل در بقیه دنیا محل 

چالش نیست و در ایران از مهم ترین مسئله هاست.
اساتید بازنشسته می شوند و جایگزینی برایشان نیست!

روی  مثال  طور  به  داد:  ادامه  امیرکبیر  صنعتی  دانشگاه  پیشین  رئیس 
مسئله جذب اساتید من فکر می کنم در همین دانشگاه امیرکبیر حدود 
جایگزینی  ولی  شده اند  بازنشسته  چون  شده اند،  کم  اساتید  درصد  ده 
زمان  نه  زمانی،  است. یک  بزرگی  لطمه  این  و  است  نبوده  برای شان 
خیلی دور همین ۵، ۶ سال پیش که من رئیس دانشگاه بودم را می گویم؛ 
ما در جذب هم از داخل و هم از خارج کشور متقاضیان زیادی داشتیم. 
برق(  )دانشکده  خودمان  دانشکده  همین  در  که  ندیدم  من  اصلًا  الان 
مراجعی از خارج از کشور داشته باشیم، چرا که ضوابط و نحوه جذب 
سخت شده است. از طرف دیگر دانشگاه های قدیمی مثل دانشگاه ما 
اساتیدش در دوره سالمندی هستند و نیاز به تزریق نیروی جوان دارند. 
به مشکلات جدی می خورند. یک کار  پیدا کند  ادامه  اگر همین طور 

وزیر علوم حل همین مسائل جاری است.
برخی اساتید سه سال است که در صف تبدیل وضعیت اند

وی گفت: قطعاً یکی از مسائل پیش روی وزیر علوم همین مورد جذب 
است و در کنارش تبدیل وضعیت اساتید جوان تر. امروز اساتیدی در 
دانشگاه ها هستند که هنوز تبدیل وضعیت نشده اند، بعضی از آنها سه، 

چهار سال است که در صف تبدیل وضعیت اند. حتماً وزیر علوم باید 
با همکاری رئیس جمهور و بقیه اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی 

این مسائل را حل کنند.
دانشگاه های ما هنوز در پیچ و خم دانشگاه های نسل ۱ و ۲ هستند

اگر  افزود:  امیرکیبر  صنعتی  دانشگاه  برق  دانشکده  تمام  استاد 
اساسی تر  مسائل  به  رسیدگی  از  علوم  وزیر  نشود،  حل  چالش ها  این 
علمی  ارتقای  دانشگاه ها  اینکه  چیست؟  اساسی تر  مسائل  بازمی مانند. 
حل  را  مشکلات کشور  کنند،  تربیت  کارآمد  نیروهای  باشند،  داشته 
کنند، ارتباط با صنعت و ارتباط با جامعه داشته باشند. دانشگاه های ما 
هنوز در پیچ و خم دانشگاه های نسل ۱ و ۲ هستند. حالا ما هم یک 
زمانی سعی کردیم حرکتی را شروع کنیم به سمت دانشگاه های نسل 
3، تا به این سبب دانشگاه های صنعتی ما نقش مهم تری در اقتصاد داشته 
به  ابتدایی حل نشود، دانشگاه نمی تواند  تا آن چالش های  باشند. خب 

این مسائل بپردازد.
رتبه دانشگاه ها، در دنیا افت شدیدی داشته است

علیرغم  بگویم  باید  متاسفانه  داد:  ادامه  اصلاحات  دولت  کابینه  عضو 
ارتقای رتبه علمی دانشگاه های ما از ابتدای انقلاب تا همین چند سال 
اخیر،  نمی دانم در چند سال اخیر چه اتفاقی افتاده که رتبه دانشگاه های 
و  نظام  اهداف  برخلاف  درست  است،  داشته  شدیدی  افت  دنیا  در  ما 
تاکیدات مقام معظم رهبری. آمارها در این زمینه خیلی تأسف بار است. 
قراردادهای صنعتی هم به همین ترتیب در بعضی از دانشگاه ها که من 
می بینم آمارها افت داشته است. به هرحال این ها اصل مسئله دانشگاه 
مسائل  این  به  دانشگاه،  ابتدایی  چالش های  با حل  امیدواریم  که  است 

پرداخته شود.
عضو شورای راهبری وزارت علوم در دولت یازدهم هم چنین در پاسخ 
به این سؤال که آیا سیمایی بهترین انتخاب ممکن رییس جمهور بود، 
معایب  و  محاسن  دیگر  گزینه های  با  قیاس  در  گزینه ای  هر  گفت: 
خاص خودش را دارد، نمی شود ادعا کرد گزینه ای داریم که از همه 
جهات نسبت به دیگران برتری دارد. ایشان هم از انتخاب های خوب 
رییس جمهور هستند، حالا اگر یک مقدار امتیاز کمتری در کمیته ای که 
من بودم داشتند، شاید به این خاطر است که خیلی شناخته شده نبودند.

معایب  و  محاسن  کنیم یک سری  انتخاب  ما  را  فردی  هر  افزود:  وی 
مشخص دارد. خود من در کمیته ای که بودم امتیاز خوبی به ایشان دادم، 
چون مقداری ایشان را می شناختم. بعضی از دوستان امتیاز بالاتری دادند 
ایشان  می کنم  فکر  من  درمجموع  می شناختند.  نزدیک  از  را  ایشان  و 
ببینیم،  باید در عمل هم  افراد قابل قبول کابینه اند. در عین حال  جزو 
اما افرادی که از نزدیک ایشان را می شناسند، خیلی تاییدشان می کنند.

عضو کمیته انتخاب وزیر علوم:

اساتید بازنشسته می شوند و جایگزینی برایشان نیست

عضو کمیته انتخاب وزیر علوم:

افت شدید رتبه 
دانشگاه های ایرانی در دنیا 

طی چند سال اخیر
اساتید بازنشسته می شوند و جایگزینی برایشان نیست
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